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Algemene ledenvergadering Vereniging Markdal duurzaam en vitaal 
Maandag 28 november 2022 

De Pekhoeve Ulvenhout 
 
1.0  Opening door de voorzitter 
 
Voorzitter Ruurd Dijkman heet iedereen van harte welkom en opent de vergadering om 20.05u in de 
aanwezigheid van 31 stemgerechtigde leden en een tiental belangstellenden. 
 
Onze voormalige voorzitter Sjef Langeveld heeft een bericht van verhindering gestuurd vanwege de 
presentatie van zijn nieuwe boek Monumentale Bomen in Breda en wenst ons een goede 
vergadering. 
 
De agenda wordt nader toegelicht als een balans tussen de verplichtingen van de vereniging als 
rechtspersoon en hoe de vereniging de toekomst tegemoet wil treden. Agenda onderdeel 2 en 3 
betreffen het eerste doel en onderdeel 4 het tweede. De inhoudelijke discussie over de toekomst is 
ondersteund door het visie en missie document, een mooi stuk werk en coproductie van 
transitieteam, externe experts Willem Jan Goossens, Mariëtte Jansen en Hans van Engen en het 
schrijvers trio Hans de vries, Nellie Raedts en Hein Hilhorst. 
 
Dit keer hebben we geen gedetailleerde voortgangspresentatie en discussie van Marcel van Miert 
over de herinrichting van het Markdal. Dit onderwerp komt aan de orde in de informatieavond die 
het waterschap organiseert op 13 december in de Leeuwerik in Galder dit in lijn met de aangepaste 
verantwoordelijkheden voor de uitvoering van de herinrichting. 
 
2.0 Afronding 2021 en samenvatting van activiteiten in 2022 en voorstellen voor 2023 
 
2.1 Afronding 2021.  
Het verslag van de Algemene Ledenvergadering gehouden in december 2021 wordt zonder 
commentaar door de vergadering goedgekeurd. 
Het bestuur verslag en het financiële verslag over 2021 zijn beschikbaar via de website van de 
vereniging.  
 
Jan Roovers geeft een nadere toelichting op de financiën van 2021 inclusief de adviezen van de 
kascommissie om de terminologie van enkele posten aan te passen aan de realiteit van een 
vereniging.  
Op basis van hun onderzoek en de gemaakte aanpassingen keurt de kascommissie, Sjoerd de Vries en 
Hans de Haan, de jaarrekening over 2021 goed en verleent decharge aan de penningmeester. 
Hierna en op verzoek van de voorzitter verleent de vergadering decharge aan het bestuur voor het 
gevoerde beleid in 2021. 
 
2.2 Activiteiten en uitgaven 2022  
Joost de Jong geeft in vogelvlucht een overzicht van een tot nu toe druk verenigingsjaar 2022; 

• Bestuurlijke overleggen met waterschap, gemeenten Breda en Alphen-Chaam, Wijk- en 
Dorpsraden, TBOs, Stichting Markdal, Provinciale Staten en enkele Gedeputeerden, Landstad 
de Baronie en het Van Gogh nationaal park. 

• Externe communicatie door middel van persberichten, Facebook postings en onze website 
en presentaties over het Markdal en de vereniging voor Erfgoedvereniging Engelbert van 
Nassau, the Lions Club Breda en de Klokkenberg bewonersvereniging. 

• Drie interessante themabijeenkomsten; 
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o Klimaat en water uitdagingen voor het Markdal 
o Het gemeenschappelijk landbouwbeleid in Nederland en de EU 
o De geschiedenis van het Markdal georganiseerd samen met Heemkundekring Paulus 

van Daesdonck. 
• Overleg met specifieke doelgroepen; 

o Grondgebruikers en grondeigenaren,  
o Staatsbosbeheer en wijkraden over een struin pad langs de Mark,  
o Natuurmonumenten en enkele experts over een meander,  
o En ondersteuning voor het voortbestaan van Wortels in Breda. 

 
2.3 Begroting 2023 
De begroting en contributie voorstel voor 2023 worden gepresenteerd door Jan Roovers. 
De contributie voor het komende verenigingsjaar blijft ongewijzigd maar Jan merkt op dat vanwege 
de na 2023 wegvallende bijdrage van de stichting we serieus naar de hoogte van de contributie 
moeten gaan kijken.  
De post voor verzekeringen in het komende jaar is hoog maar de verwachting is dat deze significant 
gereduceerd kan worden als de splitsing van vereniging en stichting in de statuten geeffectueerd is. 
De voorgestelde begroting en contributie worden hierop goedgekeurd. 
 
Verslaglegging en rapportage zal op voorstel van de voorzitter voor het jaar 2022 op eenzelfde wijze 
worden uitgevoerd. 
 
2.4 Verkiezing Bestuursleden en Kascommissie 
Jan Roovers wordt door de voorzitter en Nellie Raedts in de bloemetjes gezet vanwege zijn tienjarige 
jubileum als bestuurslid van de vereniging. 
 
De vergadering gaat akkoord met het voorstel om geen stemcommissie te benoemen en besluiten 
met algemene stemmen en onder applaus tot herbenoeming van Ruurd Dijkman en tot benoeming 
van Hans de Vries beide als bestuurslid. 
 
Ruurd Dijkman memoreert het specifieke voorstel voor de benoeming en selectie van een voorzitter 
tijdens de laatste ALV en benadrukt dat de verdeling van taken binnen het bestuur dit keer weer 
volgens de bepalingen zoals verwoord in de statuten zal plaatsvinden. 
 
Hans de Vries bedankt de vergadering voor het in hem getoonde vertrouwen en geeft vervolgens een 
korte introductie van zichzelf. 
 
Kascommissie 
Hans de Haan wordt door de voorzitter en onder luid applaus bedankt voor zijn lidmaatschap van en 
werkzaamheden voor de kascommissie. Sjoerd de Vries wordt herkozen als lid van de kascommissie 
en Dorine Brinkhof wordt onder applaus en met instemming van de vergadering gekozen als 
vervanger voor Hans de Haan. 
 
3.0 Goedkeuring van de statutenwijziging van vereniging Markdal duurzaam en vitaal en 
wijziging huishoudelijk reglement 2013. 
 
Dit onderdeel van de vergadering is vastgelegd met zijn eigen specifieke notulen die zijn bijgevoegd 
als bijlage 1.  
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4. Visiedocument vereniging Markdal duurzaam en vitaal 
 
Hans de Vries geeft een uitgebreide inleiding en presentatie over de achtergronden, intenties en 
ambities vastgelegd in de visie. De visie vereniging Markdal duurzaam en vitaal was als deel van de 
agenda verstuurd aan alle leden. 
 
Hij benadrukt dat dit een open en “evergreen” document is dat op basis van voortschrijdend inzicht 
aangepast zal worden en wanneer dit gebeurt weer aan de ALV gepresenteerd zal worden. 
Deze introductie begint met een overzicht van Nellie Raedts over wat er is bereikt in de laatste 10 
jaar, wat de drijfveren hiervoor waren en waar de kracht, passie, energie en deskundigheid vandaan 
kwamen om de bestemmingsplanwijzigingen voor de herinrichting van het Markdal te 
bewerkstelligen. 
Hans benadrukt en verduidelijkt de 4 doelstellingen waarop de visie is gebaseerd; 

• De uitvoering, voltooiing en beheer van de herinrichting de Mark. 
• Het stimuleren van innovatie op het gebied van natuur, landbouw en gebiedsprocessen. 
• De versterking van onze organisatie en  
• Vergroten van het aantal leden. 

 
5 Discussie over Visie en Rondvraag 
Na de pauze was er gelegenheid om op basis van twee discussiepunten het visiedocument in meer 
detail te bediscussiëren.  

• Het Markdal en het stroomgebied 
• Durf te dromen 

 
Joop van Riet benadrukt het belang van samenwerking met Belgische partners in het stroomgebied 
van de Mark. Hein Hilhorst legt uit dat er regelmatig contact is met Natuurpunt Mark Vallei en dat de 
mogelijkheid voor gezamenlijke activiteiten wordt onderzocht. 
 
Mariëtte Jansen benadrukt dat in het plaatje over het krachtenveld een dynamische interactie 
bestaat tussen alle partijen terwijl het gepresenteerde plaatje haar suggereert dat er een bepaalde 
volgorde in deze interactie bestaat. Hans benadrukt dat dit niet de intentie was en dat Mariëtte haar 
toelichting de juiste is. 
 
Gerard van der Heijden (Kanovereniging Breda) vraagt uitleg over de term stille recreatie die in het 
document is gebruikt en wat dat betekent met betrekking tot kanovaren op de Mark. Sinds eind 2020 
bestaan er verschillende inzichten over het toestaan van kanovaart in het gebied.  Kanoërs, 
Staatsbosbeheer, Privé landeigenaren, gemeente en waterschap hebben alle hun eigen positie. Dit is 
zeker een punt dat in de komende informatieavond van het Waterschap over de herinrichting van 
het Markdal aan de orde komt.  Het standpunt van de vereniging blijft ongewijzigd dat recreatieve 
kano vaart mogelijk moet zijn in balans met een verantwoorde natuurbeleving. 
 
Veerle Bruning benadrukt het belang van focus op de landbouw in het begrensde gebied van het 
Markdal, het huidige aandachtsgebied voor de herinrichting. Het soort landbouw en de invloed van 
de Belgische agrariërs op gewas selectie en grondbezit in het Nederlandse deel van het Markdal is 
duidelijk aanwezig. Ook hier zijn grensoverschrijdende tendensen en invloeden benadrukt Nellie 
Raedts. 
 
Gezamenlijke promotie en een gezamenlijk promotie centrum voor het gebied mogelijk in 
samenwerking met het waterschap en Staatsbosbeheer en ook voor het mastbos wordt gezien als 
een mooi doel waarbij samenwerking met bijvoorbeeld natuurpunt in België niet moet worden 
uitgesloten. 








